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سرمقاله

گوشه گیری دولت های عربی در 
جنگ غزه

ادامه از صفحه یک
که  است  گذشته ای  از  متفاوت  وضع  این 
دولت های عربی به رغم تمایل پنهان و آشکار خود 
همواره  اسرائیل،  با  سازشکارانه  تعامل  ایجاد  در 
از تضاد های موجود میان منافع و امنیت خود با 
مردمانشان نگران بودند. اکنون دولت های عربی 
بیشترین تلاش را برای  حفظ خود، معطوف به 
ارتقاء ظرفیت های اقتصادی و پاسخ به مطالبات 
رفاه مردم خود کرده اند. این امر به ویژه پس از بهار 
عربی در سال 2011 میلادی به بعد، در دستور کار 
قرار گرفته و همچنان ادامه دارد. آنان چنان عمل 
»ما  است:  این ضرب المثل  که مصداق  می کنند 

)اعراب و اسرائیل( یک مزرعه را شخم می زنیم.«
واقعیت  براین  است  بارزی  غزه مصداق  جنگ 
»رهایی  آرمان  با  زمانی  که  عربی«  »هویت  که 
فلسطین« معنا می گرفت و سبب بسیج عمومی 
اعراب می شد، حالا یا به شدت آسیب دیده و یا 
تعصب به آن، کنار گذاشته شده است. دلایل این 

وضع چند عامل اصلی است: 
اندیشه  یا  ایدئولوژی  یک  فقدان  نخست؛ 
آنچه  مانند  عمومی  مقبولیت  دارای  هژمونیک 
روزگاری به »ناصریسم« یا »پان عربی« معروف 

بود.
دوم؛ کم رنگ شدن باورهای دینی در تأثیرگذاری 
آرمان  از  دفاع  برای  عربی  دولت های  تعصب  بر 

فلسطین و رهایی قدس از اشغال.
سوم؛ پررنگی »معمای قدرت« در میان نه تنها 

دولت های عربی بلکه سراسر خاورمیانه.
چهارم؛ سوداگری دولت ها از موضوع فلسطین.

شناسه  از  عربی  کشورهای  شدن  دور  پنجم؛ 
نزد  این  از  پیش  خیلی  تا  که  نشینی«  »بادیه 
خارج نشینان خاورمیانه چنین تعریف می شدند. 
کشورهای عربی حالا می خواهند شبیه غرب، الگویی 
از »دولت  رفاه« را به خود گرفته و نزد مردمانشان 
به  را  انقلابی  آرمانگرایی  بنابراین  بنمایند.  چنین 

پستوی خاطرات خود برده اند.
ششم؛ کارنامه ناموفق حاکمیت فلسطینی در 
ارائه یک دولت قوی و منسجم به سرخوردگی ها 
از اعتماد به رهبران فلسطینی نزد دولت ها و بلکه 
ملت های عربی انجامید. بحران حاکمیت در دو 
منطقه کرانه باختری و غزه و در این حال، ناتوانی 
رهبران گروه ها و سازمان ها در ایجاد توافق میان 
دولت های  نزد  را  توجیه  و  بهانه  بیشترین  خود، 
عربی و اسرائیل داد که بیرون از منافع و آرمان 

فلسطین به معاشقه با یکدیگر بپردازند. 
هفتم؛ ارتکاب اشتباه بزرگ جریان های فلسطینی 
درناکامی و  ایجاد دولتی قوی و منسجم که سبب 
تحمیل خود به عنوان یک واقعیت حاکمیتی نزد 
همگان جلوه کند. آنان از همان زمان تشکیل دولت 
خودگردان دچار »بحران حاکمیت« شدند؛ یعنی 
ضعف در متغیری کلیدی که دولت را از بیشتر 
واحدهای اجتماعی خود  جدا کرد و همان چسبی 
که سرزمین، حکومت یک دست و مردم فلسطینی 

را به یکدیگر می توانست پیوند دهد. 
مردم مظلوم و بی دفاع فلسطین اکنون یکه و 
تنها، قربانی جنگ، کشتار و تحقیری هستند که 
هر روز نظامیان اسرائیلی برآنان تحمیل می کنند. 
فلسطینیان امروز به همه دلایلی که در بالا آمد، 
همچنان آواره و ضربه پذیرتر از گذشته شده اند. 
که  است  عمومی  توافقی  نظر می رسد  به  چنین 
برخلاف آنچه روزگاری »حافظ اسد« به کیسینجر 
اشغالگران  با  فلسطینیان  امروز  داد،  هشدار 

اسرائیلی تنها  و بی دفاع باقی مانده اند.

خبر

اخبار

»افزایش سن بازنشستگی« در نوبت 
بررسی شورای نگهبان

سخنگوی شورای نگهبان گفته است که هنوز 
نوبت به بررسی مصوبه افزایش سن بازنشستگی 
در شورای نگهبان نرسیده است ولی به محض 
تعیین تکلیف موضوع در مورد آن اطلاع رسانی 

لازم انجام خواهد شد.
به  اخیرا  نظیف  طحان  ایسنا،  گزارش  به 
افزایش  درباره  درباره مصوبه مجلس  پرسشی 
سن بازنشستگی پاسخ داد: درباره فرایند تصویب 
آن باید از نمایندگان مجلس پرسش شود؛ اما 
درباره سرنوشت آن در شورای نگهبان باید بگویم 
که هنوز نوبت به بررسی این مصوبه در شورای 
نگهبان نرسیده است. این اطمینان را می دهم که 
هم بررسی دقیقی در صحن شورای نگهبان در 
این زمینه خواهیم داشت و هم این که به محض 
تعیین تکلیف موضوع، حتماً اطلاع رسانی لازم را 

انجام خواهیم داد.
آبان   2۸ اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
کمیسیون  گزارش  بررسی  از  بخشی  1۴02 در 
منظور  به  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  تلفیق 
بازنشستگی سن  صندوق های  ناترازی  کاهش 
افزایش  برای گروه های مختلف  را  بازنشستگی 
شورای  تایید  صورت  در  مصوبه  این  دادند. 

نگهبان، قابلیت اجرا پیدا می کند.
کارگری  فراکسیون  اعضای  از  برخی  البته 
اعضای  به  نامه ای  در  اسلامی  شورای  مجلس 
شورای نگهبان خواستار رد مصوبه افزایش سن 
بازنشستگی و بررسی و اصلاح مجدد در مجلس 
شورای  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  شده اند. 
اسلامی هم در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم 
با بندهایی از این لایحه که در آن سقفی برای 
سن بازنشستگی تعیین شده بود، مخالفت کرد.

لایحه  در  اسلامی  با مصوبه مجلس شورای 
برنامه هفتم توسعه و در صورت تایید شورای 
به  مردان  در  بازنشستگی  سن  سقف  نگهبان 
۶2 سال و در زنان به ۵۵ سال می رسد. بعد از 
این سن افراد نمی توانند در شغل دولتی ادامه 
برنامه هفتم  تلفیق  فعالیت دهند. کمیسیون 
توسعه در بندی پیشنهاد داده بودند که افراد در 
صورت تمایل برای ادامه کار بعد از بازنشستگی 
حق بیمه ای را پرداخت کنند که این موضوع در 

صحن مجلس شورای اسلامی حذف شد.
با سنوات خدمت ۳0  این مصوبه خانم ها  با 
بازنشسته  سال   ۳۵ سنوات  با  آقایان  و  سال 
و  تا سن ۵۵ سال  خانم ها  این که  یا  می شوند 
آقایان تا سن ۶2 سال می توانند خدمت کرده و 

بعد از آن بازنشسته شوند. 

سازمان برنامه به  صورت کتبی منابع 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را 

بپذیرد
رئیس مجلس شورای اسلامی خواستار پذیرش 
در  بازنشستگان  حقوق  همسان سازی  منابع 
لایحه بودجه سال آتی از سوی رئیس سازمان 

برنامه و بودجه شد.
دیروز  علنی  جلسه  در  قالیباف  محمدباقر 
بررسی  جریان  در  و  اسلامی  شورای  مجلس 
کلیات لایحه بودجه سال 1۴0۳ کل کشور خطاب 
به سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: انتظار داریم 
بازنشستگان  حقوق  همسان سازی  بحث  در 
به صورت شفاف توضیح دهید، هم اکنون به 
صورت کتبی به شورای نگهبان نامه زدید که در 
برنامه هفتم توسعه، همسان سازی بازنشستگان 
مشمول بار مالی بوده و این مشکل ایجاد می کند 
را  این موضوع  دولت  آیا  که  باشد  روشن  باید 

می پذیرد و اجرایی می کند؟
دیگر  سوی  از  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
جهت گیری احکام بودجه باید به سمت برنامه 
موضوعات  از  یکی  انرژی  ناترازی  بحث  باشد. 
زمینه  این  در  باید  که  طور  آن  که  است  مهم 

جهت گیری نشده است.
در نهایت داوود منظور رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در پاسخ به تذکر رئیس مجلس شورای 
 ۵0 کتبی  صورت  به  بنده  کرد:  تاکید  اسلامی 
همت برای همسان سازی حقوق بازنشستگان در 

لایحه بودجه سال آینده را می پذیرم.

چرا دادگاه منافقین برگزار می شود؟
»منافقین  این که  بیان  با  سیاسی  فعال  یک 
هستند«،  عیار  تمام  تروریستی  گروه  یک 
گفت: با برگزاری دادگاه اعضا و سران این گروه 
قرارداد  قالب  در  را  آنها  می توان  تروریستی، 

استرداد مجرمین به کشور بازگرداند.
ایسنا  با  گفت وگو  در  انبارلویی  محمدکاظم 
درباره برگزاری نخستین جلسه دادگاه اعضا و 
سرکرده گروهک تروریست منافقین، اظهار کرد: 
منافقین یک گروه تروریستی هستند که در دهه 
۶0 با اعلام نبرد مسلحانه با ملت ایران، بیش 
جمهور،  رئیس  دادند.  انجام  ترور  هزار   1۷ از 
با  را  مقامات کشور  از  تن  و ۷2  وزیر  نخست 
بمب گذاری به شهادت رساند. چهار تن از فقها و 
معلمان اخلاق آیات مدنی، دستغیب، صدوقی 
و اشرفی اصفهانی را به شهادت رساندند و مردم 
عادی کوچه و بازار را به جرم حزب اللهی بودن 

ترور کردند.
وی ادامه داد: آنها با آغاز جنگ تحمیلی به 
عراق رفته و در کنار صدام و در برابر رزمندگان 
ما قرار گرفتند. در سرکوب شیعیان و کردهای 
پذیرش  از  بعد  و  به صدام کمک کردند  عراق 
آتش بس، هزاران نفر از آنها با گمان اینکه کشور 
توان دفاع ندارد، از مرز خسروی با سلاح ها و 
تجهیزات صدام وارد کشور شدند اما در عملیات 
هلاکت  به  اسلام  رزمندگان  توسط  مرصاد 
رسیدند. بخشی از آنها بعد از جنگ هم تحمیلی 
به پاریس رفتند و بخشی در عراق ماندند ولی 
بعد از مرگ صدام به آلبانی کوچ کردند. آنها در 
این مقطع با جاسوسی از تاسیسات هسته ای به 
کمک رژیم صهیونیستی رفته و عوامل آنها در 

کشور توطئه و خرابکاری کردند.
این فعال سیاسی با بیان اینکه منافقین یک 
گروه تروریستی تمام عیار هستند، تصریح کرد: 
فرانسه  انگلیس،  آمریکا،  حمایت  از  منافقین 
فرصتی  آنها  محاکمه  اما  برخوردارند  آلمان  و 
اقدامات  و  جنایات  پرونده های  بازخوانی  برای 
تروریستی منافقین را فراهم می کند. این محاکمه 
به افکار عمومی داخل و خارج کشور یادآوری 
تروریسم  قربانی  بزرگ ترین  ایران  که  می کند 
است و  و نقض حقوق بشر در ایران نه توسط 
رخ  تروریستی  گروه  یک  توسط  بلکه  حکومت 
داده است. دنیا باید بفهمد حقوق بشر چگونه 
در ایران با ترور 1۷ هزار نفر از مردم عادی نقض 

شده است.
انبارلویی با اشاره به اینکه دستگاه قضایی در 
از پیگیری حقوقی و قضایی  سال های گذشته 
اقدامات تروریستی منافقین غفلت کرده بود، 
گفت: شهادت هر یک از آحاد ملت ایران توسط 
را  پرونده ای  می توانست  تروریستی  گروه  این 
علیه اعضای اصلی و تیم های عملیاتی منافقین 
را باز کند. حالا با برگزاری این دادگاه می توان این 
تروریست ها را در قالب قرارداد استرداد مجرمین 
به کشور بازگرداند. برگزاری دادگاه این افراد یک 
اقدام حقوقی و قضایی برای پیگیری حقوق ملت 

ایران است.
اعضا  دادگاه  نخستین جلسه  است،  گفتنی 
روز  منافقین  تروریست  گروهک  سرکرده  و 

سه شنبه 21 آذر برگزار شد.

به عبارت دیگر بسیاری همسویی سه قوه را متضمن 
ایران  اقتصاد  در  خصوصا  کلیدی  مشکلات  حل 
می دانستند. هر چند نمایندگان مجلس رییسی را با 
انها  تلاش  اما  کردند  پاستور  راهی  گسترده  استقبال 
برای جدایی از دولت، در سال های بعد از دید ناظران 

سیاسی و اقتصادی پنهان نماند.
به گزارش خبرآنلاین، حالا بسیاری از کارشناسان و 
ناظران اقتصادی و سیاسی معتقدند که این روند در 
حقیقت نشان از ان دارد که نمایندگان خواستار آن 
هستند که در اشلی جدا از دولت در عرصه سیاسی 
طبقه بندی شوند چرا که همسویی با دولت را عامل 
ریزش آرایشان می دانند. رد کلیات لایحه بودجه پیش 
تاریخ جمهوری اسلامی سابقه داشته  نیز در  این  از 
است . پیش از این حسن روحانی در دولت دوم خود، 
در سال های 1۳۹۷ و 1۳۹۹ با این مساله مواجه شد. 
کمیسیون تلفیق کلیات بودجه سال 1۳۹1 را نیز در دوره 
احمدی نژاد رد کرد. نکته اما در این دوره همسو نبودن 
دولت  در  مجلس  نمایندگان  بود.  دولت  و  مجلس 
دوم روحانی تلاش گسترده ای را برای مقابله با دولت 
روحانی به کار بستند و حتی با تصویب قوانینی مانع 
در تداوم مذاکرات ایجاد کردند. حالا اما اهمیت در این 
بودجه به واسطه همسویی مجلسی که صفت انقلابی 
را برای خود برگزیده است، با دولت مستقر بیشتر از 
قبل کرده و در عین حال در این لایحه در اولین سال 
اجرای برنامه هفتم نشان می دهد دولت تعهد چندانی 
به برنامه تدوینی خود یعنی برنامه هفتم توسعه نشان 

نداده است.
در مجلس چه گذشت؟

پیش از این حتی مرکز پژوهشهای مجلس شورای 
اسلامی نیز هشدارهایی درباره ناترازی بودجه داده بود. 
پیش بینی می شد با پایان ماه عسل دولت و مجلس، 
نمایندگان  فعالیت  ماه های  آخرین  در  دولت  بر  کار 
سخت شود ولی تغییر مجلس از یک سو و همچنین 
اجرای برنامه هفتم از ابتدای سال آینده از سوی دیگر 

فضا را برای دولت حساس تر از قبل کرده است.
با  را همسو  دارد خود  در ظاهر تلاش  که  قالیباف 
دولت نشان دهد اما عملکرد خودش و همراهانش در 
انتقاد از دولت مشهود است، در صحن علنی مجلس 
روز دوشنبه گفت: دولت ظرف ۷ روز اصلاحات مدنظر 
در بودجه 1۴0۳ را انجام دهد، توجه به اینکه رأی گیری 
به اتمام رسیده به صراحت اعلام می کنم این لایحه 
کسری قابل توجهی دارد و در این بودجه پیش بینی 
حقوق بازنشستگان صورت نگرفته است که آن هم به 
کسری اضافه می شود. اگر بخواهیم این موضوع را 
منوط به محل اخذ مالیات بکنیم نیز اشکال بدتری به 
وجود می آورد. وی البته راه های جایگزین را نیز بست 
و تاکید کرد: من از آقای منظور و دوستانمان در دولت 
خواهشی دارم؛ با توجه به اینکه وقت ما تنگ است، 
برخی دوستان که حرف از دو دوازدهم می زنند، این 
مسئله اصلا به مصلحت نیست. وی تصریح کرد: ما 
باید بودجه 1۴0۳ به عنوان سال اول برنامه هفتم را 
محکم و دقیق به سرانجام برسانیم لذا خواهش من این 
است که با توجه به اینکه اولین سال با استناد به ماده 
1۸2 آئین نامه داخلی برای اصلاح ساختار بودجه کار را 
پیش می بریم که باید از عدم تراز و کسری عملیاتی 
جلوگیری کند. قالیباف افزود: لذا بودجه کار تعاملی 
دقیق مجلس و دولت است و ما حتما باید کمک کنیم 
که این مسئله به درستی اصلاح شود و وقت نیز گرفته 
نشود، در طول یک هفته، من و کمیسیون تلفیق در 
خدمت دولت خواهیم بود و کمک خواهیم کرد بودجه 
ای به مجلس بیاید که جهت گیری داشته و تورم زا 

نبوده و قول های برنامه هفتم را نیز محقق کند.
در  نیز  تلفیق  کمیسیون  رییس   ، حاجی بابایی 
حالی تاکید کرد بودجه ای که متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان در آن نباشد از در مجلس بیرون نخواهد 
به  را  این لایحه  رفت که کمیسیون متبوعش ملیات 

تصویب رسانده بود.

نمایندگان موافق چه گفتند؟
بازوی کارشناسی  از سوی  بودجه  ناترازی  هر چند 
مجلس نیز مورد اشاره قرار گرفته بود با این حال برخی 
از نمایندگان در دفاع از لایحه پیشنهادی دولت سخن 

گفتند.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
گفت: دولت با نگاه واقع بینانه فروش نفت در سال 
افزایش  و  کرده  پیش بینی  دلار   ۷1 بشکه ای  را  آینده 
درآمدهای مالیاتی را در کنار افزایش سقف معافیت های 
مالیاتی با یکدیگر دیده است. همچنین فتح الله توسلی، 
اسلامی،  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
از  را  و هزینه ها  کاهش ۴2 درصدی شکاف درآمدها 

جمله نقاط قوت لایحه بودجه 1۴0۳ عنوان کرد.
و  صنایع  کمیسیون  سخنگوی  عباس پور،  روح الله 
معادن مجلس شورای اسلامی گفت: دولت منابع و 
مصارف بودجه سال 1۴0۳ را واقعی دیده است به عبارت 
دیگر ما در سال آینده با کسری بودجه و به دنبال آن 

افزایش تورم مواجه نخواهیم شد.
رحمانی، نماینده تاکستان در مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که کاهش کسری تراز عملیاتی از نقاط مثبت 
بودجه است، گفت: لایحه بودجه سال آینده واقعی 

دیده شده و امکان تحقق آن وجود دارد.
کمیسیون  اول  شور  گزارش  به  رسیدگی  ادامه  در 
کل  سال 1۴0۳  بودجه  لایحه  کلیات  مورد  در  تلفیق 
کشور،  مجتبی یوسفی عضو هیات رئیسه مجلس در 
بیان  با  سال 1۴0۳،  بودجه  لایحه  کلیات  با  موافقت 
این که در لایحه بودجه احکام دائمی تغییر نکرده و 
احکام ماهیت بودجه ای دارد، گفت: مقرر شده بیش 
برای همسان سازی حقوق  تومان  از ۵0 هزار میلیارد 
بازنشستگان در سال آینده پیش بینی شود که این اتفاق 
برای بار اول رخ می دهد که آن هم با همراهی دولت و 

مجلس است.
همچنین جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس گفت: تلاش دولت برای کاهش 
این  بهبود  و  مالی  و  تراز عملیات، سرمایه ای  کسری 

ترازها کمک می کند که مسیری منطقی را در بودجه 
داشته باشیم. سعی شده  است که منابع بصورت دقیق 
برآورد شود و نوساناتی که به دلیل عدم برآورد دقیق در 
بودجه داشتیم را دیگر نداشته باشیم. اینکه منابعی از 
محل تسهیلات و منابع بانکی برای رشد اقتصادی دیده  
شده است مطلوب است و فکر می کنم که تلاش دولت 
بر این بوده که بودجه اش با سیاست های کلی برنامه 

انطباق داشته باشد.
مخالفان چه گفتند؟

کمیسیون  اعضای  از  حاجی دلیگانی  حسینعلی 
قضایی و حقوقی معتقد است که با این بودجه رشد 
اقتصادی هشت درصد محقق نخواهد شد بلکه باعث 
ایجاد فاصله بین اغنیا و فقرا می شود. در این بودجه 
فروخته  اوراق  همت   ۳20 که  است  شده  پیش بینی 
شده است که این اوراق کشور را بدهکار می کند. در 
عمل آثاری از برنامه هفتم توسعه در این لایحه دیده 
نمی شود. یکی دیگر از مخالفان کلیات لایحه بودجه 
است:  معتقد  که  بود  رضاخواه  مجتبی   ،1۴0۳ سال 
براساس بودجه پیشنهادی دولت برای سال 1۴0۳ تولید 
کننده داخلی تحت فشار قرار می گیرد و در مقابل وارد 
کننده و تولید کننده خارجی تحت رانت ویژه ای قرار 
خواهد گرفت. محسن زنگنه عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه هم با بیان این که لایحه بودجه سال 1۴0۳ با 
برنامه هفتم مطابقت ندارد، گفت: رای به کلیات بودجه 
به معنای زیرپا گذاشتن برنامه هفتم و فشار بر مردم 

است و این اصلا به معنای مخالفت با دولت نیست.
با کلیات لایحه بودجه سال  ادامه مخالفت ها  در 
1۴0۳، حسین رجایی به این نکته اشاره کرد که افزایش 
تولید است،  به  به معنای فشار  ۵0 درصدی مالیات 
اظهار کرد: کاهش عوارض ورودی به این معناست که 

واردکنندگان شرایط بهتری خواهند داشت.
همچنین ولی اسماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی با 
بیان اینکه »نقاط ضعف لایحه بودجه 1۴0۳ از نقاط 
قوت آن بیشتر است« گفت: افزایش درآمدهای مالیاتی 
در لایحه بودجه سال آینده به معنای فشار بر مردم 

است مگر اینکه دولت اصرار ویژه ای بر مؤدیان جدید 
داشته باشد. مخالف دیگر کلیات لایحه بودجه سال 
همه  علی رغم  گفت:  که  بود  عسگری  مهدی   ،1۴0۳
تلاش های دولت تاکنون نرخ تورم کاهش پیدا نکرده 
است و این نشان می دهد که ما دچار خطای محاسباتی 
در حوزه اقتصادی کشور هستیم. تا کی قرار است ما 
کنیم.  حرکت  سرمایه داری  اقتصادی  الگوی  براساس 
مادامی که ما بر روی این ریل حرکت کنیم نباید انتظار 

اصلاح را داشته باشیم.
کمیسیون  اعضای  از  ذاکر  سلمان  سید  همچنین 
اجتماعی با اشاره به اینکه تعیین افزایش 1۸ درصدی 
حقوق کارمندان، کارکنان، کارگران و بازنشستگان بر 
خلاف تورم است؛ توضیح داد که این تصمیم گیری بر 
خلاف قانون نظام جامع تامین اجتماعی است چراکه 
این قانون می گوید افزایش حقوق باید مطابق با تورم 

باشد؛ مگر تورم 1۸ درصد است؟
سید ناصر موسوی لارگانی عضو کمیسیون اقتصادی 
برابر  در  غیرواقعی  درآمدهای  که  گفت  چنین  هم 
هزینه های واقعی ایراد اساسی بودجه است. برخی از 
درآمدهای پیش بینی شده قابل تحقق نیست به عنوان 
مثال درآمد مالیاتی پیش بینی شده قابل تحقق نبوده و 

تنها فشار را بر مردم بیشتر می کند.
محمدرضا صباغیان نیز با بیان این که لایحه دولت 
مشکلات  به  پرداختن  جای  به  اما  دارد  قوتی  نقاط 
اساسی به اصلاح شاخ و برگ ها پرداخته شده است، 
افزود: ما باید همسان سازی حقوق بازنشستگان را مورد 

توجه قرار بدهیم که این مطالبه مردم است.
استماع  از  بعد  مجلس  نمایندگان  است،  گفتنی 
نظرات موافقان و مخالفان کلیات لایحه بودجه با ۹1 
رای موافق، 12۷ رای مخالف و 10 رای ممتنع از مجموع 
2۳۶ نماینده حاضر در مجلس با کلیات لایحه بودجه 

1۴0۳ مخالفت کردند.
فرصت  روز  هفت  دولت  مجلس،  تصمیم  با  حالا 
اصلاح لایحه بودجه را دارد . باید دید در این هفت روز 
چه تغییرات مهمی در لایحه بودجه اتفاق خواهد افتاد.

سخنگوی دولت در واکنش به طرح ابهاماتی درباره معرفی نشدن 
۶0 مدیر متخلف دولتی به قوه قضائیه اظهار کرد: مدیران یادشده 
به یک پرونده خاص مرتبط نبودند و رسیدگی به فساد واردات چای 

نیز از اواخر سال گذشته با همکاری قوه قضائیه آغاز شده است.
به  پاسخ  در  هفتگی  خبری  نشست  در  جهرمی  بهادری  علی 
این پرسش که چرا ۶0 مدیر متخلف دولتی به قوه قضائیه معرفی 
ارشاد  امیرکبیر درباره گشت  نشده اند، تصریح کرد: در دانشگاه 
مسائل  در  که  مدیر  از ۶0  بیش  گفتم  و  کردم  مدیران صحبت 
مختلف در دو سال اخیر تخلفاتی داشته اند، از سوی بازرسی ویژه 
ریاست جمهوری شناسایی و سپس برکنار شده اند. پس این موضوع 

مشخصاً به یک پرونده خاص برنمی گردد.
وی یادآور شد: در راستای اقدامات گشت ارشاد مدیران زمانی 
حتی اخذ مجوز انجام شده و در مواردی بازداشت هم صورت گرفته 
است. زمانی هم عکس این رخ داده و پیش آمده است که مدیرکلی 

در حوزه منابع طبیعی برکنار شد، اما گشت ارشاد مدیران به موضوع 
وارد شد و نظر خود را اعلام کرد که مدیر برکنارشده در حال مقابله 
با فساد بوده و باید به کار خود برگردد و این اقدام هم انجام شد. 

پس لازم است موضوعات را از هم تفکیک کنیم.
سخنگوی دولت یادآور شد: در مورد پرونده تخلف واردات چای 
هم فرایند رسیدگی به این پرونده در اواخر سال گذشته با همکاری 
قوه قضائیه آغاز شده است و هم مقامات دولتی و هم مقامات 
قضایی توضیح داده اند که تقریباً این رسیدگی همزمان باهم پیش 

رفته است.
دبیر هیئت دولت تصریح کرد: بنابراین شناسایی و رسیدگی به 
پرونده فساد واردات چای از حدود شهریور ماه سال گذشته شروع 
و  منجر شده  پرونده  تشکیل  به  اواخر سال گذشته هم  و  شده 
رسیدگی به این پرونده با پرونده مد نظر قوه قضائیه همزمان است 
اما چون اکنون دوباره بعد از حدود ۹ ماه پرونده بازخوانی شده این 

پرسش در ذهن ایجاد می شود که چرا الان این اتفاق افتاده است؟ 
درحالی که اشاره کردم این دو پرونده تقریباً همزمان باهم پیش 
رفته اند و جزئیات را هم باید اجازه داد تا موضوع نهایی و امکان اظهار 
نظر قطعی درباره آن فراهم شود. دبیر هیئت دولت یادآور شد: 
گشت ارشاد مدیران در حوزه های مختلف فعال است و نهادهای 
نظارتی قوای مجریه و قضائیه از شهریور 1۴01 این فساد را شناسایی 
اولیه کردند و برای اینکه شناسایی ذی نفعان و استرداد آنان به کشور 

انجام شود، نهایتاً تا پایان 1۴01 تشکیل پرونده زمان برد.
وی گفت: این ارزها محدود به واردات چای نبوده و برای واردات 
تجهیزات هم تخصیص یافته است که نیمی از این ارز را تشکیل 
می دهد و اتفاقا بخش عمده تجهیزات هم وارد شده است. رفع تعهد 
ارزی برای تولید، 1۸ ماه مهلت دارد و تا این 1۸ ماه سپری نشود، 
تخلف ارزی امکان کشف ندارد، بنابراین رویه کشف فساد مربوطه 

از شهریور سال قبل آغاز شده بود.

نمایندگان مجلس کلیات بودجه دولت را رد کردند

پیام معنادار بهارستان به پاستور
گروه سیاسی - نمایندگان مجلس در حالی کلیات لایحه بودجه سال آینده را رد کردند که پیش از این مانور بسیار زیادی بر همسویی دولت و مجلس در 

مخافل سیاسی و اقتصادی داده می شد.

وضعیت ۶۰ مدیر متخلف برکنار شدهسخنگوی دولت اعلام کرد

نمایندگان 
مجلس بعد از 

استماع نظرات 
موافقان و 

مخالفان کلیات 
لایحه بودجه 

با ۹1 رای 
موافق، 12۷ 

رای مخالف و 
10 رای ممتنع 

از مجموع 23۶ 
نماینده حاضر 

در مجلس با 
کلیات لایحه 
بودجه 1403 

مخالفت کردند

رئيس سازمان انرژی اتمی در مراسم رونمایی از سه رادیوداروی جدید گفت: همکاران ما 
فعال و پایدار فرایند تحقیقات را با ظرفیت سازی خوبی محقق کردند. 

وی گفت: ۵0 نوع رادیو دارو تولید می کنیم و 10 رادیودارو نیز در فرایند بالینی قرار دارد.
رئيس سازمان انرژی اتمی گفت: رادیوداروها عمر کوتاه دارند. هر دوز اینها در بازار امروز 
متوسط ۴ هزار دلار است و به لحاظ تحریم و گران بودن امکان واردات آن را نداریم اما خودمان 

با تلاش متخصصان آنها را تولید کردیم.
اسلامی درباره مذاکرات درباره دو مکان دیگر پادمانی تصریح کرد: با این تعریف که آژانس 

گفت ما دیگر سوالی نداریم می گوییم موضوع دو مکان بسته شده است و درباره دو مکان 
دیگر هم روشنگری و صحبت شده و امیدواریم اراده سیاسی بستن این موضوعات وجود 
داشته باشد مثل آنچه در قالب پی ام دی انجام شد. وی درباره اظهارات اخیر رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس در نشست شورای حکام در رابطه با کیفیت همکاری ایران در چارچوب برجام 
و پادمان جامع گفت: ما در چارچوب پادمان همکاری و عمل می کنیم و وقتی آنها بازرس 
معرفی می کنند ما حق داریم بررسی کنیم و هیچ مقام و قانونی اجازه ندارد بازرسی را به ما 
تحمیل کند. استفاده از واژه »محکوم می کنم« فاقد وجاهت قانونی است. اسلامی اظهار کرد: 
ما حدود 120 بازرس را پذیرفتیم و همین الان که خدمات شما هستیم، دو بازرس به طور سرزده 
و البته در چارچوب پادمان بازدید دارند. اینها یک امر تعریف شده است. هیچ فعالیتی غیر از 
چارچوب پادمان و ان پی تی بین ما و آژانس وجود ندارد. آژانس گزارشی که می دهد بر اساس 
برجام است و این یک امر روشن است، اما وقتی طرفین دیگر به تعهداتشان عمل نکردند فشار 
سیاسی و روانی به ایران که عین برجام عمل کند، درست نیست و به این مساله هم پاسخ 
دادیم. رئیس سازمان انرژی اتمی درباره مکان های باقی مانده گفت: امیدواریم تعاملات مان در 
این مورد هم ادامه یابد که در این دو مورد هم به سمت بسته شدن برویم. وی درباره اجرای 
برجام اظهار کرد: در موضوع برجام فقط آمریکا از ان خارج شده و کشورهایی که باقی ماندند 
به تعهداتشان عمل نمی کنند. ما در چارچوب برجام ملاک مان قانون راهبردی است و هدف ما 
لغو تحریم هاست. این یک تعهدی است که ایجاد شده و ما بی تعهدی نکردیم. اینها به برجام 
می گویند »JCPOA« در حالی که ما به آن می گوییم »ICPOA« چرا که این ایران است که 
دارد به آن عمل می کند. اسلامی درباره موضوع بازرسان و برخی اظهارت در مورد اینکه ایران 
بازرسان را اخراج کرده است با رد این ادعا اظهار کرد: ما هیچ بازرسی را اخراج نکردیم. پنج تن از 

بازرسانی که ما اعتبارنامه آنها را تایید نکردیم اصلا به ایران نیامده بودند و بعد از لغو اعتبارنامه 
پنج تن، اعتبارنامه پنج تن دیگر را تایید کردیم. ما در یک کمیته ای اینها را ارزیابی می کنیم و آنها 

که تایید می شوند اجازه ورود پیدا می کنند. خیلی از اینها اصلا به ایران نمی آیند.
اسلامی درباره تولید برق اتمی در کشور اظهار کرد: هدف گذاری برای بیست هزار مگاوات 
است و در حال حاضر نیروگاه واحد اول در حال تولید برق است و واحد 2 و ۳ در حال ساخت 
است و چهار منطقه دیگر را تعیین کردیم برای ساخت نیروگاه . با توجه به شرایطی که برای 
تامین مالی تعریف شده و کارگروه ویژه ای که به دستور رییس جمهور با حضور معاون اول 
تشکیل می شود این مسایل در حال پیگیری است. امیدواریم تا پایان دولت چهاردهم بتوانیم 
دو نیروگاه هزار مگاواتی دیگر را به شبکه برق متصل کنیم. رئیس سازمان انرژی اتمی درباره 
پرتودهی گفت: فاز اول طرح که کل مناطق 12 گانه را می توانیم با یک سامانه پرتودهی تحت 
پوشش قرار بگیرد ساخته شده است و سامانه ها ساخته شده است و چشمه های رادیواکتیو 
مورد نیاز را تامین کردیم و امروز ما در مقطعی هستیم که بتوانیم در قطب های تعریف شده 
آنها را مستقر کنیم و این یک گام بزرگ در راستای امنیت غذایی و توجه به سلامت کشور 
و کم کردن ضایعات کشاورزی و غذایی و زدودن آفات است که امیدواریم تا پایان دولت 
سیزدهم پنج مرکز را راه اندازی کنیم. اسلامی درباره پیشنهادی که گفته می شود در اواخر 
مهرماه از سوی ژاپن برای بازگشت همه طرف ها به برجام مطرح شده است گفت: آمریکا از 
برجام خارج شد و الان هم برای بازگشت به برجام مشخص است باید اول تحریم ها را لغو کنند 
در آن صورت ما هم به تعهداتمان برمی گردیم. اگر هر کشوری پیشنهادی دارد باید بر همین 
اساس عمل کند. همه مذاکرات برای لغو تحریم هاست و اگر هر طرحی در این چارچوب ارایه 

شود قابل بحث است.

رئیس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد
هیچ بازرسی را اخراج نکرده ایم
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